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گاز ۷۰۰ ویلای خالی از سکنه مازندران قطع شد
مدیرعامل شرکت گاز مازندران با بیان اینکه در ادامه پایش ویلاهای خالی از 
ســکنه در استان، گاز ۷۰۰ ویلا قطع شد، گفت: وصل گاز برای بار اول مستلزم 

تعهد است ولی اگر بار دوم تکرار شود نسبت به قطع گاز اقدام خواهیم کرد.
دردســر خوش نشینی و خانه های دوم به موضوع انرژی باز شد، ماجرا از این 
قرار  بود که ماموران شــرکت گاز طی پایش های انجام شده با ویلاهایی مواجه 
شدند که خالی از سکنه بودند اما مصرف گاز داشتند، دلیلش هم روشن ماندن 

استخرها و سایر مصارف بود.
درست روزهایی که سرمای هوا زمستانی شده و برخی از هموطنان ما با افت 
فشار گاز مواجه و حتی از گرما محروم می شوند برخی برای استراحت چند روزه 

در طول سال مصرف شان چندین برابر مردمی است که سکونت کامل دارند.
ســروصدای فیش های میلیونی گاز در تریبون نماز جمعه هم اعلام شــد؛ 
به طوری کــه آیت الله محمدی لائینی نماینده ولی فقیه در مازندران اظهار کرد: 
قرآن کسانی را که اســراف، ریخت و پاش، مصرف های گزاف و بیهوده دارند را 
اخوان الشیاطین معرفی می کند، مثلا در این فصل عده ای بیش از اندازه مصرف 
گاز دارنــد به طوری که قبض یک ویلا در اســتان در طول یک ماه ۵۰ میلیون 
تومان صادر شــده؛ درحالی که مسوولان امر نباید فقط به دریافت جریمه اکتفا 
کنند، چون گاز خانه دیگران محدود شده، باید در کنار جریمه گازش قطع شود، 

یک رویه بد در کشور ما این است که می خواهیم با جریمه ساماندهی کنیم.
قاسم مایلی رستمی  اظهار کرد: کار پایش ویلاهای خالی از سکنه حدود ۱۰ 

روزی در استان مازندران شروع شده است.
وی افزود: طی ۱۰ روزی که عملیات پایش ۲۵۰هزار ویلای خالی از ســکنه 

تاکنون گاز ۷۰۰ مورد از آنها قطع شده است.

مسمومیت ۱۰۵ نفر با مونوکسید کربن 
در آذربایجان  شرقی از ابتدای سال جاری

ســخنگوی اورژانس آذربایجان شــرقی گفت: ۱۰۵ نفر در مناطق مختلف 
اســتان آذربایجان شرقی با شروع پاییز سال جاری تاکنون بر اثر استنشاق گاز 

مونوکسید کربن دچار مسمومیت شدند.
وحید شــادی نیا در گفت وگو با ایسنا اظهار کرد: گاز مونوکسید کربن ۱۰۵ 
نفر را از اول فصل پاییز امسال مسموم و جان دو نفر را تاکنون در استان گرفته 

است.
وی اضافه کرد: همچنین در این مدت ۴۳ حادثه مربوط به مونوکسید کربن 

منجر به اعزام آمبولانس گزارش شده است.
به گفته ســخنگوی اورژانس آذربایجان شرقی، همه ساله با آغاز فصل سرما 
و اســتفاده از وسایل گرمایشی از جمله نصب بخاری شاهد افزایش مسمومیت 

ناشی از گاز مونوکسید کربن هستیم.
شادی نیا در پایان افزود: همشهریان ضمن استفاده بهینه از وسایل گرمازا به 
توصیه های ایمنی در خصوص سالم بودن و استفاده صحیح از وسایل گرمایشی و 
مسیر خودروی گاز مونوکسید کربن از دودکش این وسایل توجه بیشتری کنند.

مرز باشماق در جایگاه سوم کشوری 
در زمینه ترانزیت ورودی بار

مدیر پایانه مرزی باشماق از کسب جایگاه سوم مرز باشماق در میان مرزهای 
کشور در زمینه ترانزیت ورودی کالا خبر داد.

به گزارش باشگاه خبرنگاران جوان، حمیدرضا عبدالملکی مدیر پایانه مرزی 
باشماق در گفت و گو با خبرنگار باشگاه خبرنگاران جوان اظهار داشت: از ابتدای 
سال جاری تا پایان آبان ماه، بیش از ۴۷ هزار و ۴۰۰ تردد ترانزیت ورودی حمل 
کالا از مرز باشــماق صورت گرفت که نســبت به مدت مشابه سال گذشته ۲۷ 
درصد رشد نشــان می دهد.  وی اضافه کرد: با آمار های ارائه شده، مرز باشماق 
امسال در زمینه ترانزیت ورودی، جایگاه سوم را میان مرزهای کشور کسب کرده 
است. مدیر پایانه مرزی باشماق در ادامه با بیان اینکه در زمینه ترانزیت خروجی 
نیز، در هشــت ماهه امسال ۲۰ هزار و ۸۹۰ تردد انجام شده، خاطر نشان کرد: 

این میزان نسبت به مدت مشابه سال گذشته ۳۷ درصد کاهش داشته است.

زغالسنگ کرمان می تواند رکورد تولید زغال را بزند
نماینــده مردم کرمان و راور در مجلس شــورای اســلامی گفت: با توجه به 
ظرفیت معادن زغالسنگ استان کرمان، این شرکت می تواند رکورد تولید زغال 

را بزند.
به گزارش مهر، محمدرضا پورابراهیمی در جلسه شورای معادن استان کرمان، 
اظهار کرد: ضرورت دارد روند فعالیت معادن زغالســنگ استان آسیب شناسی 
شود. وی تاکید کرد: باتوجه به اینکه برخی واحدهای فولادی با مشکل گاز روبرو 

هستند، سهم میزان مصرف گاز استان افزایش داده شده است.
پورابراهیمی همچنین با اشــاره به اینکه بایســتی وضعیت اشتغال و تولید 
معادن تعیین و تصمیم های لازم اتخاذ شــود، گفت: در این میان باید به معادن 

زغالسنگ نگاه ویژه ای داشته باشیم.
نماینده مردم کرمان و راور در مجلس شورای اسلامی تاکید کرد: با توجه به 
ظرفیت معادن زغالسنگ استان کرمان، این شرکت می تواند رکورد تولید زغال 
را جا به جا کند. وی بیان کرد: شــرکت های فولادی به دلیل عدم وجود زغال، 
کمتر از ظرفیت کار می کنند و این وضعیت برای استانی که ظرفیت زغال خوبی 
دارد مطلوب نیســت، به همین جهت باید آسیب شناسی لازم را در این زمینه 

انجام دهیم.

بکارگیری زنان برای رانندگی 
آمبولانس اورژانس بانوان در گیلان

رئیس مرکز اورژانس ۱۱۵ از آغاز به کار اورژانس بانوان در رشــت خبر داد و 
تصریح کرد: یکی از دلایلی که اورژانس بانوان گیلان به عنوان پایگاه منحصر به 
فرد در اجلاس سراسری رؤسای اورژانس کشور شناخته شد، بکارگیری راننده 
زن برای آمبولانس بوده اســت که این امر فقط در استان گیلان رخ داده و هر 
اســتانی که موفق به راه اندازی اورژانس بانوان شده است، از راننده زن استفاده 

نکرده، بلکه رانندگان مرد هستند.
دکتر جمشــید محمدی، رئیس مرکز اورژانس پیش بیمارستانی و مدیریت 
حوادث اســتان گیلان در جمع خبرنگاران، گفت: برای نخســتین بار اورژانس 
بانوان در شــهر رشت راه اندازی شــد و همگام با چند استان کشور، جز معدود 
استان هایی هستیم که نسبت به راه اندازی اورژانس بانوان اقدام کردیم؛ اورژانس 
بانوان به مصدومین، بیماران زن و دانش آموزان دختر در محدوده پایگاه اورژانس 
بانوان فعالیت می کند. بخشــی از جامعه نســبت به حضور کارشناسان مرد بر 

بالینشان حساسیست بیشتری دارند و لذا به حرمت
وی افزود: استان گیلان برای نخستین بار به صورت پیشرو در کشور، نسبت 
بــه بکارگیری بانوان جهت رانندگی آمبولانــس اقدام نموده که به عنوان طرح 
پایلوت برای سایر استان ها شناخته شده تا استان ها از این طرح الگو گرفته و با 

به کارگیری بانوان، تحت عنوان راننده آمبولانس، اقدام کنند.
محمدی تاکید کرد: علاوه بر این، از ابتکارات اســتان گیلان اینکه، همزمان 
با به کارگیری راننده زن، دو کارشــناس خبره فوریت های پزشکی با تحصیلات 
پرستاری هوشبری و نیز کارشناس رشته مامایی به طور همزمان در تیم عملیاتی 
اورژانس بانوان حضور داشــته و این می تواند خدمات بیشتر و با کیفیت تری را 
به بیمــاران زن در رابطه با بیماری های زنان و زایمان ارائه دهد که مورد توجه 

سازمان اورژانس کشور نیز قرار گرفته است.
رئیس مرکز اورژانس پیش بیمارســتانی و مدیریت حــوادث گیلان گفت: 
امیدواریم با به کارگیری تمام ظرفیت ها و با جذب بانوان بیشــتر، نســبت به 
توســعه اورژانس بانوان در رشــت و همچنین شهرهای بزرگ استان گیلان در 
آینده اقدام نماییم تا بخشــی از مشکلات مراجعینی که تمایل دارند از خدمات 
پرسنل زن استفاده کنند، برطرف شود. آنچه که مهم است اینکه تمامی خدمات 
اورژانس ۱۱۵ رایگان است و در رابطه با اقدامات انجام گرفته و تجهیزات به کار 

گرفته شده، هیچگونه هزینه ای دریافت نمی شود.
وی تصریح کرد: ســاعت کاری اورژانس بانوان همه روزه از هشت صبح الی 
هشــت شــب اســت و اورژانس هم اکنون با ۸۶ پایگاه فعال شهری، جاده ای، 
موتور آمبولانس و اورژانس هوایی)یک فروند بالگرد( در استان گیلان نسبت به 
ارائه خدمت می پردازد. محمدی با بیان اینکه اورژانس گیلان به طور متوســط 
و میانگیــن ماهانه ۱۰ هزار ماموریت امدادی انجام می دهد، خاطرنشــان کرد: 
همچنیــن حدود ۲۰ هزار تماس تلفنی برقرار می شــود کــه مردم از خدمات 
مشاوره ای کارشناســان فوریت های پزشکی و پزشک مستقر، بهره مند خواهند 

شد.

طی شش فصل کاوش در آبراهه های تخت اخبار کوتاه
جمشــید تاکنون بقایایی از اسکلت ۲۰ انسان 
)مرد و زن( بدســت آمده و یکی از کامل ترین 
این اســکلت ها طــی چند روز گذشــته و در 

ششمین فصل کاوش بدست آمد.
به گزارش ایلنا، این روزها ششــمین فصل 
کاوش باســتان شــناختی آبراهه هــای تخت 
جمشــید به سرپرســتی احمدعلی اسدی در 
جریان اســت. این کاوش در حیــاط جنوبی 
کاخ تچر انجام می شــود که منجر به کشف و 
شناسایی بقایایی از اســکلت انسانی )احتمالا 

متعلق به یک مرد( شده است. 
علی اســدی )عضــو هیئــت علمی گروه 
باستان شناسی دانشگاه هنر شیراز و سرپرست 
ششــمین فصــل کاوش در آبراهه های تخت 
جمشید( با اشاره به کشف این اسکلت و اهمیت 
آن گفت: در گذشته در محدوده نزدیک به کف 
آبراهه کاخ تچر یک فک انســانی بدست آمده 
بود که بین رســوبات بود. در واقع فک مذکور 
نشــانگر این بود که با گل و لای حمل شده و 

بقیه اجزاء آن شناسایی نشد.
 اما اکنون یک اســکلت کامل و آن هم در 
کف ســنگی آبراهه بدست آوردیم که به لحاظ 
باستان شناختی از اهمیت بالایی برخوردار است 
چراکــه آثاری که روی کف بدســت می آید از 
اهمیت بســیار زیادی در لایه نگاری باســتان 
شــناختی، هم بــه منظور گاهنــگاری و هم 
بازســازی روند رخ داده برای هر یافته ای – در 

اینجا اسکلت- برخوردار است. 
او ادامه داد: به احتمال قریب به یقین تاریخ 
این اســکلت مربوط به پــس از ویرانی تخت 
جمشید است. اسکلت رو به پهلوی راست قرار 
دارد و جمجمه به ســمت شرق است. بر روی 
اســکلت، ۳ قطعه ســنگ قرار دارد که دست 
کم یک عــدد از آن ها دارای نقــوش تزئینی 
مشــابه پلکانهای اطراف حیاط کاخ تچر است. 
علاوه بر اســکلت یافت شــده، قطعات زیاد و 
قابل ملاحظه ای از کنگره های شکســته شده 
پلکانهای مذکور نیز در درون آبراهه های حیاط 

کاخ تچر یافت شده است.
 اســدی باتاکیــد برآنکه این ســنگ های 
کنگره ای احتمالا مربوط به جابه جایی مصالح 
ساختمانی کاخ G با هدف احداث کاخ موسوم 
به H در تخت جمشــید هســتند، ادامه داد: 
در دوره هخامنشــیان کاخی وجود داشت که 
باتوجه به آنکه هیــچ نامی از آن باقی نمانده از 
این رو اشمیت )کاوشگر آلمانی( نام آن کاخ را 

»G« می گذارد. 
اطلاعاتی از این کاخ در دســت نیســت اما 
می دانیم که از مصالح آن برای ســاخت کاخی 
در جنــوب حیاط کاخ تچــر در دوران بعد از 

هخامنشیان استفاده شده است.  وی ادامه داد: 
به احتمال فراوان در حین انتقال و جابه جایی 
 »G« بسیاری از کنگره های سنگی پلکان کاخ
به محل کاخ »H« شکسته و به صورت عمدی 
داخل آبراهه های حیاط تچر ریخته شــده اند. 
هنوز نمی دانیم که چرا این کنگره ها به صورت 
عمدی شکسته شده اند شاید از این جهت باشد 
که بتوانند ســاده تر حمل و نقل شوند. اکنون 
بخشی از این مصالح را روی این اسکلت بدست 

آورده ایم که به استخوان ها چسبیده است.
 اگر بتوانیم با آزمایش های گاهنگاری مطلق، 
زمان مرگ این اسکلت را بدست آوریم ممکن 
اســت بتوانیم به زمان دقیق این عملیات جابه 
جایی کاخ ها دســت پیدا کنیم، چراکه تاکنون 
این مهم برایمان همچون معما باقی مانده است. 
در  کاوش  فصــل  ششــمین  سرپرســت 
آبراهه های تخت جمشــید اشاره کرد که هیچ 

گونه ســاختار تدفیــن مانند )چالــه گور( در 
اطراف اســکلت یافت شــده شناسایی نشد. با 
این حال بســیار بعید است، وجود ۳ سنگ در 
امتداد طولی اســکلت یافت شده اتفاقی باشد. 
با توجه به آنکــه کاوش همچنان ادامه دارد و 
نظر به حضور یک متخصص آسیب شناســی 
اســتخوان های باستانی در روزهای آتی ممکن 
است ناگفته های بیشتری درخصوص این کشف 

مشخص شود. 
 اسدی ادامه داد: البته که این تنها اسکلتی 
نیست که در آبراهه های تخت جمشید کشف 
شده و در فصل های پیشین کاوش، حدود ۲۰ 
مورد اســکلت طی شش فصل بدست آمده که 
به گفته وی، آزمایش های اولیه آن اســکلت ها 
انجام شــده و باید نتایج نهایی مشخص شود. 
اما تاکنون بر اســاس آزمایش های رادیو کربن 
انجام شــده تاریخ ۳۳۰ پیــش از میلاد یعنی 

محدوده زمانی حمله اسکندر را نشان داده اند.  
البته تعــدادی از این داده ها نیــز تاریخ ۱۸۰ 
پیش از میلاد را نشــان داده اند. مرحله دیگری 
از آزمایش ها در جریان است تا تاریخ هر مورد 

به صورت دقیق تعیین شود. 
ایــن باستان شــناس خاطرنشــان کــرد: 
اســکلت هایی که تاریخ ۳۳۰ پیش از میلاد را 
دارنــد، به احتمال فراوان مربوط به رویدادهای 
مرتبط با حمله اســکندر به تخت جمشــید 
هستند. البته نه آنکه حتما در همان زمان حمله 
و گرفته شدن تختگاه اتفاق افتاده باشد چراکه 
تاریخ گذاری مطلق تا این اندازه دقیق نیســت 
و عموما چند ســال نوســان دارد اما می تواند 
رویدادهــای مربوط به بازه زمانی چند ســال 
بعد از حمله اســکندر و آشوب هایی که وجود 
داشــته را در اختیار ما بگــذارد. درحال حاضر 
با آزمایش هایی که روی DNA اســکلت های 

قبلی انجام شــده، نژاد افرادی کــه در دروازه 
ناتمام بودنــد عمدتاً مربوط به ســاتراپی های 
نواحی سوریه و آناتولی تشخیص داده شده اند. 
اســدی بــا تاکید بــر اهمیــت کاوش در 
آبراهه های تخت جشــمید گفــت: آبراهه زیر 
کاخ تچر از جمله فنی ترین و دقیق ترین بخش 
آبراهه های تخت جمشید هستند. چراکه همه 
این آبراهه ها با بلوک های سنگی ساخته شده اند. 
کف و دیوارها و ســقف با بلوک های سنگی 
ساخته و تراشــیده شده اند و با آبراهه هایی که 
در صخره های طبیعی کوه تراشــیده شده اند 

تفاوت دارند. 
این باستان شناس ادامه داد: دقت تراش این 
آبراهه ها کمتر از سنگتراشی روی کاخ ها نیست 
و تنها پرداخت نهایــی را ندارند اما فنی ترین 
ســاختارهای معماری زیر تختــگاه و یا همان 

آبراهه ها هستند.

رئیس اداره حفاظت محیط زیســت نهاوند 
از پایش و نظــارت بر واحدهــای تولیدی و 
خدماتــی خبر داد و گفــت: ۹ واحد آلاینده 
اخطاریه  این شهرســتان  در  محیط زیســت 

زیست محیطی دریافت کردند.
عزیز قیاســی در گفت وگو با ایسنا، اظهار 
کــرد: بازدیدهــا، پایش هــا و بررســی های 
به عمل  آمده از ســوی کارشناســان حفاظت 
محیط زیست شهرســتان نهاوند از واحدهای 
مختلف به صورت مستمر در حال انجام است.

وی افــزود: در روزهای اخیر برای ۹ واحد 
آلاینده محیط زیست اعم از واحدهای خدماتی 
رفاهی، کشــتارگاهی، لبنی، رستورانی، تولید 
پودرهــای میکرونیزه و چوب بــری به علت 
آلوده ســاختن محیط زیســت اخطاریه صادر 
شده است. قیاســی تصریح کرد: این واحدها 
از طریــق انتشــار گازهای آلاینــده، تخلیه 
پســاب های آلوده، عدم مدیریت پســماندها 
و انتشــار ذرات آلوده کننده مشمول دریافت 

اخطاریه های زیست محیطی شده اند.
وی بــا بیان اینکه اخطاریه هــا به واحدها 

ابلاغ  شده است، ادامه داد: در صورت تکرار و 
عدم رفع موجبات آلودگی وفق مقررات با این 

واحدها رفتار می شود.
رئیس اداره حفاظت محیط زیســت نهاوند 
در ادامــه گفت: همچنین یکــی از واحدهای 
تولیــدی با به آتش کشــیدن پســماندها و 
زباله های ناشــی از فرآیند و پروسه تولید در 
حجمی عظیم موجبات آلودگی شــدید هوا را 
فراهم آورد. قیاسی با بیان اینکه به این واحد 
اخطاریه زیست محیطی ابلاغ شد، اضافه کرد: 
چنانچه واحدهای تولیدی و خدماتی موجبات 
آلودگی محیط زیست را از طریق انتشار ذرات، 
گازهای آلاینده و یا سوزاندن و عدم مدیریت 
اصولی پســماندها و همچنین پساب ها فراهم 

کنند، مطابق قانون با آنها برخورد می شود.
وی تأکید کــرد: نام این واحدهای آلاینده 
نه تنها در لیست واحدهای فصلی آلاینده های 
استان برای دریافت عوارض سبز درج خواهد 
شــد بلکه متصدی واحد برای اعمال کیفر به 

مراجع قضایی معرفی می شود.
قیاســی خاطرنشــان کرد: واحدهایی که 

مشــمول ابلاغ اخطاریه زیست محیطی شوند 
و در مهلت مقــرر رفع آلودگی نکنند، مجاب 
به پرداخت یک درصــد کل فروش در فصل 
آلایندگــی هســتند و در صورت اســتمرار 

آلودگی به دستگاه قضایی معرفی می شوند.
رئیس اداره حفاظت محیط زیســت نهاوند 
در ادامه گفت: همچنین توســط بازرســان و 
کارشناســان این اداره در هفته اخیر پایش ها 
و بررسی هایی از محل دفع و دفن پسماندهای 
عادی شهرستان انجام شــد که به علت دفع 
و دفن غیربهداشتی پســماندها برای یکی از 
کلینیک هــای شــبانه روزی در نهاوند اخطار 

زیستی محیطی صادر شده است.
به گفته وی، در این بازدیدها مشخص شد 
که یکی از کلینیک های شبانه روزی شهرستان 
برخلاف قوانین و مقررات پسماندها، مبادرت 
به دفع پسماندهای ویژه )عفونی، تیز، برنده( 

در مکان های غیرمجاز کرده است.
قیاســی تأکید کرد: این اقــدام موجبات 
آلودگی شــدید محیط زیســت و تهدید علیه 
بهداشت و سلامت عمومی را فراهم آورده است 

که در این راســتا به متصدی واحد موردنظر 
اخطاریه زیست محیطی ابلاغ شد.

وی بیان کــرد: برای کنتــرل و حفاظت 
ســلامت عمومی و حفظ محیط زیســت کلیهٔ 
دستگاه های نظارتی موضوع ماده ۳۶ آیین نامه 
اجرایی قانون یادشــده مکلف به شناســایی، 

پیگیــری و معرفــی افراد خاطــی به مراجع 
قضایی هستند.

رئیس اداره حفاظت محیط زیســت نهاوند 
در پایان از شــهروندان درخواســت کرد که 
چنین تخلفاتی را از طریق ســامانه ۱۵۴۰ به 

محیط زیست گزارش کنند.

صدور اخطاریه زیست محیطی برای ۹ واحد آلاینده نهاوند

۱۵ سال بلاتکلیفی در یک ابرپروژه

کسی مونوریل قم را گردن نمی گیرد

کشف اسکلتی که می تواند تاریخ تخت جمشید پس از ویرانی را روشن تر سازد

نژاد سوری- آناتولیایی برای اسکلت های تخت جمشید

نزدیک به ۱۵ ســال از آغاز پروژه مونوریل 
قم می گــذرد و هزینه های گزاف اتمام از یک 
سو و نبود مسافر در این مسیر و فقدان توجیه 
اقتصادی از سوی دیگر قدرت تصمیم گیری را 

از مسوولان گرفته است.
به گــزارش مهر، کلنگ ســاخت مونوریل 
قم در مرداد ماه ســال ۱۳۸۸ در رودخانه قم 
به زمین خورد و وعده داده شــد تا در ســال 
۱۳۹۰ به بهره برداری برسد اما در این سال ها 
با وجود صرف بودجــه ۲۳۰ میلیارد تومانی؛ 
تنها تعدادی ســتون برای مردم شــهر قم به 
یادگار مانده و عایدی دیگری برای اهالی این 
شــهر نداشته اســت. این پروژه در اصل قرار 
بود پیش تر در تهران اجرایی شود اما شورای 
اسلامی شــهر تهران در آن زمان، این طرحی 
را که محمود احمدی نژاد شــهردار تهران بر 
آن اصرار داشت کارشناسی ندانست و با وجود 
اینکه تعداد معدودی از ستون های مونوریل در 
صادقیه به سمت اکباتان ساخته شده بود اما 
با ادامه مخالفت ها، اجازه ادامه آن داده نشد و 
۲۲ ستون نیمه کاره مونوریل تهران در دوران 
شهرداری محمدباقر قالیباف برچیده شد که 
در آن زمــان نیز ۱۲ میلیارد تومان هزینه در 

برداشته است.
این پــروژه در قم در دو ســال اول خوب 
پیشــرفت کرد اما احداث ستون های مونوریل 
در جــوار حــرم حضــرت معصومــه )س( و 
مغایرت هایــی کــه این امر بــا ضوابط حریم 
میراثی حــرم کریمه اهل بیت )ع( داشــت؛ 
موجب شــد تا این طرح متوقف شــود و در 

ادامه پس از برگزاری جلســات متعدد، مقرر 
شــد برای بــرون رفت از این مشــکل، طول 
اجرای مونوریل قــم از ۱۸ و نیم کیلومتر به 
۴/۷ کیلومتــر کاهش یابد یعنــی از انتهای 
رودخانه تا میدان شــهید مطهری و با پیش 
بینی ۳ ایســتگاه احداث شــود. با پایان عمر 
دولــت نهم و دهم و عــدم تکمیل این پروژه 
و با روی کار آمدن دولت یازدهم و همچنین 
به دنبال افزایش هزینه ها و چندین برابر شدن 
قیمت ارز؛ هزینه تکمیل مونوریل قم به بیش 
از هزار میلیارد تومان افزایش یافت که در این 
شرایط به دلیل آنکه این پروژه از همان ابتدا با 
نگاه سیاسی آغاز به کار کرده بود، دولت تدبیر 
و امید نیز اعتقــادی به هزینه برای این طرح 
نداشت و مخالفت منتقدان هم برای ادامه کار 
بــالا گرفته بود که مجموع این عوامل موجب 
شــد تا مونوریل قم راه بــه جایی نبرد و تا به 

امروز سرنوشت نامشخصی داشته باشد.
موضع دولت سیزدهم 

در قبال پروژه نیمه کاره مونوریل
بــا آغاز به کار دولت ســیزدهم و شــروع 
ســفرهای استانی هیأت دولت، تعیین تکلیف 
پروژه های نیمه تمام در اســتان ها در دستور 
کار قرار گرفت و با وجود اینکه در ســفر سال 
۱۴۰۰ رئیس جمهور به قم قرار بود کمیته ای 
برای بررســی و تعییــن تکلیف ایــن پروژه 
تشکیل شــود اما تا کنون تصمیم مشخصی 

برای مونوریل قم اتخاذ و اعلام نشده است.
محســن منصوری معــاون اجرایی رئیس 
جمهور در ۲۹ مهرماه سال جاری برای بررسی 

پروژه های اســتانی به قم ســفر و در جلسه 
بررسی وضعیت پروژه مونوریل قم اعلام کرد 
که سرنوشت پروژه مونوریل قم باید در استان 
بررسی شــود، درباره آن نتیجه گیری شود و 
در مرحله بعد در ســطح ملی مورد پیگیری 

قرار گیرد.
منصوری، کنایه ای به مدیریت شــهری قم 
هم زد و گفت: مدیریت شــهری نباید خود را 
در تکمیل این پروژه کنار بکشــد و همکاری 
دولت و شــهرداری در اجــرای پروژه متروی 
قم متقابل بــوده که در خصوص مونوریل نیز 
شــهرداری و شــورای شــهر قم باید خود را 
مســؤول بدانند و تا زمانی که این امر محقق 

نشود این پروژه به سرانجام نخواهد رسید.
منصوری موضع دولت برای تعیین تکلیف 
مونوریل قم را اینگونه بیان کرد: رئیس جمهور 
با تکمیل آن موافق است؛ اما دولت به تنهایی 
قادر به تأمین منابع بــرای تکمیل این پروژه 
شــهری نیســت و البته این را هم گفت که 
نباید در این طرح به عقب برگشــت و انتظار 
او این بود که شــهرداری قم تأمین ۵۰ درصد 
هزینه های تکمیل مونوریل را بر عهده بگیرد.

برای تکمیل مونوریل قم ۱۵ تا ۲۰ هزار 
میلیارد تومان بودجه نیاز است

پس از این ســفر بود که مجموعه مدیریت 
شــهری در خصوص ســخنان معاون اجرایی 
رئیس جمهور موضع گرفته و واکنش نشــان 
دادنــد و خلاصه حرف آنها هــم این بود که 
این پروژه از روز اول پــروژه ای ملی و دولتی 
تعریف شــده و تکلیفی برای شهرداری برای 
تأمین منابع مالی آن ذکر نشده و امروز برای 
تکمیل مونوریل قم ۱۵ تــا ۲۰ هزار میلیارد 
تومان بودجه نیاز اســت که شهرداری امکان 
تأمین مالی این پروژه را نداشته و نمی توانند 
ســایر پروژه های عمرانــی و خدماتی را برای 
تکمیل این پروژه متوقف کنند و این در حالی 
است که بودجه یک سال شهرداری ۸ هزار و 

۲۰۰ میلیارد تومان است.

مونوریل قم توجیه اقتصادی و فنی 
دارد

اعضای شــورای اسلامی شهر و شهردار قم 
در ادامــه به این جمع بندی رســیدند که در 
صورتی تکمیــل مونوریل قم توجیه اقتصادی 
و فنــی دارد که این پروژه تا پردیســان ادامه 
پیــدا کند چرا که این منطقه در حال رشــد 
جمعیت است و با ایجاد شهرک های مختلف 
از جمله اجرای پروژه های نهضت ملی مسکن، 
ســاکنان این منطقه نیازمند تردد مستمر به 
شهر هستند که مونوریل می تواند در حمل و 

نقل نقش مؤثری داشته باشد.
 انجــام مطالعــات امکان ســنجی پروژه 
مونوریل تا پردیسان از جدیدترین تصمیمات 
مجموعه مدیریت شهری قم بوده که مقرر شد 
تا پایان آذرماه نتیجه مطالعه تحویل مدیریت 
شــهری گردد و سپس بررســی پیشنهادات 
دریافتی توســط کمیته ارزیابــی فنی و ناظر 
شــورای اسلامی شــهر انجام و شرکت مشاور 
بــا کمترین قیمــت و بالاتریــن امتیاز فنی 
مشخص شــود. امیرخسرو خودکار کارشناس 
ارشــد شهرسازی در گفت وگو با خبرنگار مهر 
اظهار کرد: از ابتــدای آغاز پروژه مونوریل قم 
اعلام شد که بر روی این پروژه، کار تخصصی 
و کارشناسی صورت گرفته، اما تاکنون چنین 

مطالعاتی منتشر نشده است.
وی با بیان اینکه پروژه های بزرگ نیازمند 
طــرح مطالعاتی جامعی هســتند افزود: اگر 
چنیــن تمهیداتی بــرای اجــرای پروژه های 
بزرگ لحاظ نشــود، نه تنها گره ی از مشکل 
شهر و نســل های آینده باز نخواهد کرد، بلکه 
چالش هایی را نیز پدید می آورد که نمونه بارز 
آن مونوریل قم است. عضو هیأت مدیره ادوار 
سازمان نظام مهندســی ساختمان استان قم 
گفت: از همان ابتدای امر بارها و بارها نسبت 
به ایــن موضوع که احــداث مونوریل در این 
مسیر فعلی چالش ها و آسیب های بسیاری به 
همراه خواهد داشت، هشدار داده و ما چندین 

مصاحبه و مناظره در این زمینه داشتیم و این 
مسائل عنوان شــد، اما متأسفانه به نظرهای 
کارشناسی توجهی صورت نگرفت و نگاه های 
سیاسی در این زمینه بر نظرهای کارشناسی 

غلبه داشت.
خودکار ادامــه داد: این طــرح با منظر و 
ســیمای شهری قم همخوانی نداشته و مسیر 
در نظر گرفته شــده نیز مشــکلی از ترافیک 
قم حل نمی کرد و اساســاً ایــن پروژه اولویت 
اســتان قم نبوده و هزینه کلان این پروژه نیز 
اقتصادی نیســت و در صورت بهره برداری با 
بلیطی که قیمت آن ۷۵ هــزار تومان برآورد 

شده، مورد اقبال مردم واقع نخواهد شد.
کارشــناس ارشد شهرسازی عنوان داشت: 
بعد از گذشــت نزدیک به ۱۵ ســال از آغاز 
مونوریــل قم تغییر محتوایــی خاصی در آن 
ایجاد نشــده و ســوالات و ابهامــات زیادی 
همچنان باقی است و مسؤولان در دولت های 
مختلف نیز در طی این سال ها نتوانستند برای 
برون رفت این پروژه نیمه تمام، تصمیمی قاطع 

بگیرند.
وی با بیان اینکه این پروژه امروز در جلوی 
چشــم همگان قرار دارد بیــان کرد: علاوه بر 
مردم قم، ســالانه میلیون ها نفــر از زائران و 
مسافران که به قم سفر می کنند با دیدن این 
پروژه ناموفق ســوالاتی برایشان پدید می آید 
که علت این اقــدام چه بوده و چرا نیمه کاره 
رها شــده اســت که البته این پروژه ناموفق؛ 
درســی بزرگ برای مهندسان و متخصصان و 

البته مدیران خواهد بود.
ســیدمحمد آقامیری اســتاندار قم نیز در 
جدیدترین اظهار نظر در جایگاه نماینده عالی 
دولت در اســتان با اشــاره به تعیین تکلیف 
پــروژه مونوریــل گفت: تلاش می شــود تا با 
حضور کارشناســان امر جلساتی در خصوص 
تعییــن تکلیــف مونوریل قم برگزار شــود و 
تصمیــم نهایی برای آن نیز تــا پایان آذرماه 

امسال اتخاذ می شود.


